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 .ח"נבשנת תש ,זצוק"לאליהו  מרדכי שיעור נמסר ע"י הרב ה
 

 ברכותהלכות 
 מדוע פחדו בני ישראל מפרעה?

בפרשתנו אנו למדים על יציאת בני ישראל ממצרים. התורה מעידה 
ם והרגשתם של בני ישראל היתה רמה ונעלה למרות שפרעה שתחושת

ב ה'  התחיל לרדוף אחריהם, כמו שכתוב )שמות י"ד, ח'(: "וַיְחַזֵּק אֶת לֵּ
ל י בְנֵּי יִשְרָאֵּ ל יֹצְאִים בְיָד רָמָה ,פַרְעֹה מֶלֶךְ מִצְרַיִם וַיִרְדֹף אַחֲרֵּ ". וּבְנֵּי יִשְרָאֵּ

לפחוד עד כדי כך שבאו בטענות קשות מה שלא מובן הוא, שמיד התחילו 
למשה רבנו בהביעם את רצונם לשוב לעבדותם במצרים, כמו שכתוב )שם, 

ינֵּיהֶם וְהִנֵּה מִצְרַיִם י"ב(: "וּפַרְעֹה-י' ל אֶת עֵּ עַ  הִקְרִיב וַיִשְאוּ בְנֵּי יִשְרָאֵּ נֹסֵּ
ל אֶל  יהֶם וַיִירְאוּ מְאֹד וַיִצְעֲקוּ בְנֵּי יִשְרָאֵּ וַיֹאמְרוּ אֶל משֶה הֲמִבְלִי ה'. אַחֲרֵּ

ין קְבָרִים בְמִצְרַיִם לְקַחְתָנוּ לָמוּת בַמִדְבָר מַה זֹאת עָשִיתָ לָנוּ לְהוֹ צִיָננוּ אֵּ
אמֹר חֲדַל מִמֶ . מִמִצְרָיִם לֶיךָ בְמִצְרַיִם לֵּ נוּ הֲלֹא זֶה הַדָבָר אֲשֶר דִבַרְנוּ אֵּ

נוּ בַמִדְבָרוְנַעַבְדָה אֶת מִצְרָיִ  תֵּ  ". ם כִי טוֹב לָנוּ עֲבֹד אֶת מִצְרַיִם מִמֻּ
 

הנה הם כבר פוחדים מפרעה! ואז משה רבנו היה צריך להרגיעם )שם, י"ג(: 
 אֲשֶר יַעֲשֶהה' וַיֹאמֶר משֶה אֶל הָעָם אַל תִירָאוּ הִתְיַצְבוּ וּרְאוּ אֶת יְשוּעַת "

יתֶם אֶת מִצְרַיִם הַיוֹם לֹא תֹסִפוּ לִרְאֹתָם עוֹד עַד לָכֶם הַיוֹם כִי אֲשֶר רְאִ 
ם לָכֶם וְאַתֶם תַחֲרִשוּן. ה' עוֹלָם ". ובתרגום יונתן בן עוזיאל מסביר, יִלָחֵּ

שעם ישראל נתחלקו לארבעה חלקים. חלק אמרו לחזור למצרים "טוב לנו 
לק אחר עבוד את מצרים", קבוצה שניה אמרו שעליהם להלחם במצרים, ח

ארבע כיתן אמרו להכנע להם, אחרים אמרו להתערב בהם, וז"ל: "
וחדא . אמָ יַ ניחות לְ  ,חדא אמרה. אתעבידו בני ישראל על גיף ימא דסוף

וחדא אמרה נסדרה לקובליהון סדרי קרבא. וחדא . אמרה ניתוב למצרים
". ומשה רבנו השיב לכל כתה אמרה נבלבלא לקובליהון ונערבבה יתהון

אמר להון משה  ,כתא דהוה אמרה ניחות לימא": לפי טעותיהם, וז"לוכתה 
דיעביד לכון יומא דין: כתא  ה'ד ורקנאאתעתדו וחמון ית פ ,לא תדחלון

ארום היכמא  ,אמר להון משה לא תתיבון ,דהות אמרה ניתוב למצרים
 ". דחמיתון ית מצראי יומא דין לא תוספון למיחמיהון תוב עד עלמא

 
אמר להון משה לא  ,ה נסדרה לקובליהון סדרי קרבאכתא דהוה אמר

מתעביד לכון נצחנות קרביכון: כתא דהוה אמרה  ה'תגיחון דמן קדם 
אמר להון משה שתוקו והבו יקרא ותושבחתא ורוממו  ,נבלבלא לקובליהון

". והדבר באמת תימה, ממה היה לבני ישראל לפחוד ממצרים, לאלהכון
כה ניסים ונפלאות גדולים ועצומים, ראו הרי עתה יצאו ממצרים וראו עד 

במו עיניהם את ישועת ה', ראו במכת ערוב איך שאפילו הערוב ידע להפריד 
בין המצרים לבני ישראל, הם ראו במוחש את כל הניסים והנפלאות שה' 
עשה במכת הארבה, מה אתם פוחדים מפרעה?! מה אתם חוששים?! רש"י 

עם ישראל . "בלב א' כאיש אחד - נוסע אחריהםמבאר את חששם, וז"ל: "
פחדו דוקא משום אחדותם של המצרים, הם חששו מכך שהם עצמם 
מפורדים ומפוצלים, מלאי מחלוקות ומלאי מפלגות, ובנקודה זאת 
המצרים מחזיקים ביתרון רב עליהם, וזה הפחד הגדול שלהם. בשלמא אם 

צרים הם גם המצרים היו מפולגים ומפוצלים ביניהם, מילא! אבל כשהמ
מפורדים ומפולגים, הרי  -עם ישראל  -"כאיש אחד בלב אחד" וכנגדם הם 

שמכך היה להם מקום רב לחשוש. ועל זה ענה להם משה רבנו, אל לכם 
 לפחוד, תתאחדו! ואם כך תנהגו, הקב"ה יעזור לכם ויסייע לכם.

  
 מה הטענה: "מה תצעק אליי" על משה רבנו?

מצרים אחריהם, עמד משה והתפלל לפני ה' כשעמדו בני ישראל לפני הים ו
שיצילם. הקב"ה פונה אליו ואומר לו שאין זה הזמן לתפילות, וכך כתוב 

ל וְ ה'  )שם, ט"ו(: "וַיֹאמֶר ר אֶל בְנֵּי יִשְרָאֵּ לָי דַבֵּ ". יִָָּעוּאֶל משֶה מַה תִצְעַק אֵּ

ל, והרי ויש להבין, מדוע הקב"ה אומר כך למשה רבנו שאין זה הזמן להתפל
צַר קָרָאתִי יָ  הּ"! האם במצב זה לא יתפלל משה רבנו?! האם -כתוב: "מִן הַמֵּ

עתה אפשר לטעון מה אתה צועק! מה אתה מתפלל?! הרי מצוה על האדם 
בעת צרה לצום ולהתפלל לפני בורא עולם! רש"י הרגיש בקושיות אלה 

אמר לו  .למדנו שהי' משה עומד ומתפלל -תצעק אלי  ומבאר וז"ל: "מה
". וגם זה צריך שישראל נתונין בצרה ,להאריך בתפלהלא עת עתה  ,הקב"ה

ביאור, כי לכאורה מדוע שלא יאריך בתפילה, והרי עתה עת צרה וראוי 
לעמוד ולהתפלל ולהעתיר עליהם בפני בורא עולם! והנה לפי הפשט הכוונה 

נם שיתקדמו הלאה. אמ -שאין זה הזמן להאריך בתפילה אלא "ויסעו" 
ד"א מה תצעק אלי עלי הדבר תלוי ולא עליך כמו רש"י מבאר עוד: "

?!". אתה, משה, מתפלל שנאמר להלן )ישעיה מה( על בני ועל פועל ידי תצוני
שאני אעזור לבנים שלי?! אתה מתפלל שאציל את פועל ידיי?! אתה מתפלל 
שאעזור להם?! הרי ודאי ופשוט שאעזור להם, וודאי הוא שאעשה להם 

 מענם! אז תאמר להם "ויסעו". ול
 

 מה מעורר את מידת הרחמים בשעת קטרוג?
)מכילתא(  -אל בני ישראל ויסעו  על הפסוק: "ויסעו" מבאר רש"י: "דבר

כדאי זכות אבותיהם והם  ,שאין הים עומד בפניהם ,אין להם אלא ליסע
". אומר ה"אור החיים" לקרוע להם הים - והאמונה שהאמינו בי ויצאו

ש, שכשעם ישראל התחילו להתפלג, והיו מהם שבקשו לשוב למצרים, הקדו
וטענו: "טוב לנו עבוד את מצרים" ואת האלוה של מצרים ואת העבודה 

היתה טענה קשה עליהם, והרי רק עכשו יצאתם ממצרים  -זרה של מצרים 
וראיתם את כל הנסים והנפלאות שעשה הקב"ה עמם, רק עכשו ראיתם 

נמס,  -רים אינה אלא הבל וריק, מה שנעשה מברזל שכל האלוהות של מצ
נשבר, וכמו שכתוב: "ובכל אלוהי מצרים אעשה  -הרקיב, מחרס  -מעץ 

 שפטים"! אם כן מה אתם מבקשים לשוב לשם בכלל! 
 

ועוד בהמשך הפרשה מובא על תלונות בני ישראל שטענו שהם זוכרים את 
", וגם זה קשה ביותר, מצרים "בשבתנו על סיר הבשר ובאכלנו לחם לשובע

וכי הם כך האמינו שהמצרים יתנו להם בשר לאכול או לחם לשבוע?! ועוד, 
כיצד יתכן שהם בקשו להכנע למצרים ולשוב להיות עבדים משועבדים 
בעבודות פרך?! איך חשבו בכלל לברוח לשם?! הנה כשרואים אותם במצב 

ונו של עולם קשה, התחיל קטרוג בשמים, ובא השר של מצרים וטען, רב
מדוע אתה עושה נסים ונפלאות לעם ישראל בכלל, והרי אלו עובדי עבודה 
זרה ואלו עובדי עבודה זרה! ]ובכלל יש להבין טענה זו של המלאכים, והרי 
עם ישראל שחטו את הכבשים להקריבם לקרבן פסח, הם שחטו בעצמם 

קשו את ה"עבודה זרה" ואת האלוה של מצרים? אלא, כיון שבינתיים ב
לשוב למצרים, נחשב להם שהם עדיין קשורים לעבודה זרה של מצרים. 

 אבל הקב"ה טען כנגדם שאי אפשר להשוות שוגג למזיד ואונס כרצון. 
 

על כל פנים[ היה קטרוג על עם ישראל. מכאן רואים, שכשיש קטרוג על עם 
ישראל, כשיש מידת הדין מתוחה על עם ישראל, עם ישראל צריכים לעשות 

ר שהוא יוצא מן הכלל כדי לעורר אתערותא דלתתא. ועתה יש קטרוג על דב
עם ישראל: "אלה עובדי עבודה זרה ואלה עובדי עבודה זרה". ויותר מזה, 
כתוב: "וימרו על ים בים סוף". הם קבלו ציווי להכנס לים, ואמר להם 
משה רבנו תדעו לכם שהקב"ה קורע לכם את הים, עליכם להכנס לים, 

ראש שהים ישאר קרוע ופתוח כך שהמצרים יכנסו לתוך הים, ותדעו מ
ואתם אל תיראו מכך אלא בטחו בקב"ה שיציל אותכם מידם, וברחמיו 
הגדולים אתם תראו שאחרי שיכנסו לים הקב"ה יסגור עליהם את הים 
וכולם יטבעו. בכל זאת, כששמעו כך בני ישראל הם חששו בטענה שאולי 

הו "וימרו על ים בים סוף". משה רבנו אומר יבואו עליהם מהצד השני, ז
 להם: "כנסו!" 

 
המצרים מאוחדים, גם אתם תהיו מאוחדים! אבל עם ישראל בקשו "לגוזר 
ים סוף לגזרים", הם בקשו שלכל שבט ושבט ייגזר הים בנפרד. וזו היתה 
הטענה עליהם, למה?! תכנסו כולם ביחד! הרי פרעה מתקרב ורודף 

קשו ובקשו לבד. והקב"ה ברחמיו נענה להם גם אחריכם! אבל הם התע
לזאת, וכמוש אמרו חז"ל "עשרה ניסים נעשו לאבותינו במצרים ועשרה על 
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הים", ובראשונים )רמב"ם ורש"י ועוד( מחשבים מה היו עשרת הניסים 
שנעשו להם, ולדעת כולם "לגוזר ים סוף לגזרים" היה אחד הניסים שנעשו. 

להם ניסים גדולים, שאם רצו בשעת הילוכם ומבוא במדרש, שבדרכם היה 
חלב או דבש, נעשה להם נס ומהחומה של הים בא להם דבש או חלב כל 
אחד ואחד כפי רצונו, וזהו: "דבש וחלב תחת לשונך". ואם היה להם קושי 
בהליכה בגלל שהיה בוץ בקרקעית הים, נעשה להם נס ו"קפאו תהומות 

תחילו לומר כל שבט, שמא השבט בלב ים". והנה, באמצע הילוכם בים ה
השני טבע בים, שכן הם לא ראו בתחילה כל שבט את שאר השבטים, עשה 
להם הקב"ה נס ונעשו החומות של הים כמו זכוכית וכך התאפשר להם 

 לראות כולם את כולם. 
 

ויש מי שאומר בדרך בדיחותא, הרי אתם בקשתם ללכת כל אחד לבד ומה 
חרים? אלא אמרו, הנה אנחנו קבלנו דבש אכפת לכם פתאום מהשבטים הא

וחלב, אבל שמא לשבטים האחרים יש דברים יותר טעימים ויותר טובים, 
ואת זה לא יכלו לסבול! לכן הקב"ה עשה להם את החומות שקופות כך 
שיוכלו להיות בטוחים שכולם קבלו בשוה. ובתוך כל הניסים הללו עמד 

ראויים! הרי בים עוד עומדים  המקטרג ואמר: "רבונו של עולם, הם אינם
וממרים את ה'!". אמר הקב"ה לעם ישראל, הנה עליכם לדעת שיש קטרוג 
ומדת הדין מתוחה. עליי לעורר עליכם את מדת הרחמים. איך אני אעשה 

 ,קשה - מה תצעק אליזאת! על זה אומר ה"אור החיים" הקדוש וז"ל: "
ה, דכתיב )יונה ב ג( יו, ובפרט בעת צרקולמול מי יצעק אם לא לה' אל

קראתי מצרה לי, מן המצר קראתי יה )תהלים קיח ה(, ואם לצד שהרבה 
להתפלל הלא כל עוד שלא נענה מהעונה בצר לו לא ירף מתפלה, עוד רואני 
כי נתקבלה תפלתו, ואמר לו ה' הרם את מטך וגו', אם כן קבלנות זה שאמר 

ראל ויסעו, להיכן יסעו, מה תצעק אלי למה, עוד קשה אומרו דבר אל בני יש
אם רודף מאחור והים לפניהם, ואם הכוונה אחר שיבקע הים, אם כן היה 

 . לו לומר הרם את מטך וגו', ואחרי כן יאמר דבר אל בני ישראל וגו'
 

אכן יתבאר הענין על פי מאמרם ז"ל )זוה"ק ח"ב קע:( שישראל היו נתונין 
א כי כח הרחמים הוא מעשים בדין מה אלו כו' אף אלו כו', ודבר ידוע הו

טובים אשר יעשה האדם למטה, יוסיפו כח במדת הרחמים, ולהיפך ב"מ 
תשי, והנה לצד שראה  ךימעיטו הכח, והוא אומרו )דברים לב יח( צור ילד

אל עליון כי ישראל קטרגה עליהם מדת הדין, והן אמת כי חפץ ה' לצדק 
אשר על כן אמר למשה ישראל, אבל אין כח ברחמים לצד מעשיהם כנזכר, 

תשובה נצחת, מה תצעק אלי, פירוש כי אין הדבר תלוי בידי, הגם שאני 
חפץ עשות נס, כיון שהם אינם ראוים מדת הדין מונעת, ואין כח ברחמים 
כנגד מדת הדין המונעת, ואמר אליו דבר אל בני ישראל פירוש זאת העצה 

ל ויתעצמו באמונה היעוצה להגביר צד החסד והרחמים, דבר אל בני ישרא
בכל לבם, ויסעו אל הים קודם שיחלק, על סמך הבטחון כי אני אעשה להם 

באמצעות  ירושנס, ובאמצעות זה תתגבר הרחמים, ואתה הרם את מטך, פ
מעשה הטוב נעשה להם הנס ובקע הים, כי "גדול הבטחון והאמונה" הלז 

בן עמינדב  להכריעם לטובה, ותמצא שכן היה, וצדיק הראשון הוא נחשון
ונכנס עד גרונו ולא נבקע הים עד שאמר כי באו מים עד נפש כמאמרם ז"ל 
)סוטה לז( ובזה נתיישבו הכתובים על נכון, ונראה לי לומר כי רשם ה' לומר 
להם טעם תגבורת הדין עליהם, לצד שהם המעיטו בלבם האמונה, ואמרו 

זה הצדקת האמונה צוה ה' לעשות כנגד עון  לזה הלא טוב לנו עבוד מצרים,
", עכ"ל. וכתוב: בכל תוקף, גם בזה רמזם לדעת הסובב תגבורת הדין מחדש

"שרי זבולון שרי נפתלי שרי יהודה רגמתם", בני בנימין גם כן כבשו מצד 
אחד, ואמר להם נחשון בן עמינדב מה אתם קופצים, לי נאה לקפוץ, לא 

ד שהגיעו מים עד אתם! אני יהודה, אני מלך! קופץ נחשון בן עמינדב ע
צוארו. אמר הקב"ה יש לנו כל כך אמונה ובטחון, מה אתם מקטרגים על 
עם ישראל! הנה עכשו כולם יש להם אמונה ובטחון בקב"ה, או אז נבקעו 

 המים. ועל זה אמר לו הקב"ה "מה תצעק אליי". 
 

 מה העמיד את המים שלא ישובו על עם ישראל?
קים: "והמים להם חומה מימינם והנה מובא בביאורי הגר"א על הפסו

ומשמאלם" שמובאים פעמיים, פעם אחת כתובה המילה "חומה" עם וא"ו 
מָה מלשון  ופעם כתובה המילה "חמה" בלי וא"ו אלא בכתיב חסר כמו חֵּ

כעס, שהמים התרגזו וכי לאלו אנחנו נקרעים?! בא משה והתחיל לשכנע 
ף אתם, והוא ראה את אותם ולרצות אותם, ואמר להם שהנה ארונו של יוס

כל הניסים והנפלאות שעשה הקב"ה במצרים שהפך להם סדרי בראשית 
והחזירם לקדמותם. ואז בפעם השניה כתוב והמים להם חומה עם וא"ו. 
ועל זה אומר הזוהר הקדוש, שבזכותם התורה שנמשלה למים עמדו להם 

 החומות להגן עליהם מימינם ומשמאלם. 
 

התוספות באותה שיטה ובאותו כיוון רק בצורה  וכתוב בדעת זקנים מבעלי
שונה במקצת, ואומר שמכיון שעמדו בים ולא רצה להקרע, אמרו למים 
תקרעו ותזהרו בעם ישראל שהם עתידים לקבל תורה שנאמר מימינו אש 
דת למו, והמים להם חומה "מימינם", וחששו עם ישראל שמא משמאלם 

ם שבשמאל שלא לשוב בחזרה יבוא עליהם בחזרה, אמר להם הקב"ה למי
שכן עתידים עם ישראל להניח תפילין ביד שמאל, כך שכבר יש מים חומה 
ומגן מימינם ומשמאלם. ושמא יבואו מלפניהם ומאחריהם, על זה אמר 
להם למים שמאחריהם, תזהרו מעם ישראל שעתידים להתעטף בציצית 

וכי הציצית שמאחוריהם. והמים שומעים דבריו ועומדים. ועל זה מקשה, 
מאחוריהם? הרי יש לה ארבע כנפות, וכי מתעטפים בציצית מאחוריהם? 
ומתרץ: ולי נראה שהא דאמרינן במדרש שעתידים להתעטף בציצית 
מאחוריהם היינו בשעת העטיפה, שכשמתעטפים זורקים שנים אחורה מצד 
אחד ומצד שני, וזה אפילו שלא לדעת הקבלה. מכאן רואים את חשיבותם 

 צוות שהם מגינים על עם ישראל בכל עת ובכל מצב. של המ
 

בהמשך הפרשה כתוב שעם ישראל צמאו למים אחרי שהלכו שלושה ימים 
במדבר ולא מצאו מים. ואומרים חז"ל שיש כאן רמז לתורה, שכן אין מים 
אלא תורה, והלכו שלושה ימים בלא תורה, והיו צמאים לתורה. אומרים 

י כבר יצאנו ממצרים ואנחנו במדבר, שלושה למשה רבנו איפה התורה, הר
ימים אנחנו מסתובבים במדבר, היה לנו קריעת ים סוף, איפה התורה?! 
וקשה, מה נזכרו בדיוק עכשו בתורה, ומה קרה עד עכשו לפני כן? אלא 

 כתוב, שאדם עני לבו שבור וקשה לו ללמוד תורה בשמחה. 
 

ם שהוא עשיר ויש לו והרי כל אדם צריך ללמוד תורה מתוך שמחה. אד
הרבה כסף יש לו שמחה, ואז הוא יכול ללמוד תורה. בים סוף הלכו וכל 
אחד לקח לו כמה חמורים של כסף וזהב, וכמו שמובא בחז"ל על הפסוק 
ויסע משה את ישראל מים סוף, שכיון שהיו עסוקים בביזה היה צריך לזרז 

תורה. אז הנה יש אותם כי קצר הזמן ועליהם להגיע להר סיני לקבל את ה
להם כסף וזהב לרוב, ושמלות וכלים כבר היה להם מביזת מצרים, ואמרו 
חז"ל שביזת הים היתה גדולה מביזת מצרים, כך שלכל אחד היה הרבה 
כסף, אבל הם בכל זאת הם היו במדבר ולא ידעו מה הם יכולים לעשות 

אן בכל הכסף והזהב, כך שלא היתה להם שמחה מושלמת. זהו שכתוב כ
שאחרי שהלכו שלושה ימים ללא תורה, לא מצאו "מים", לא מצאו תורה, 

 על זה אמר להם שאם רצונם הוא לקבל תורה, אשריהם ואשרי חלקם. 
 

 להמתיק את התורה -עץ חיים היא למחזיקים בה 
יש שני סוגים בתורה, יש לומדים ושוקדים בתורה, ויש שעוזרים ללמוד 

בה, ותומכיה מאושר". אדם שעסוק  תורה. יש "עץ חיים למחזיקים
בפרנסתו וקשה לו ללמוד תורה, הוא חי בצמצום על הפרוטות הבודדות 
שבהן הוא מתפרנס. על זה באו כמה ענפים של עץ בודדים וממתיקים לו 
את החיים. אומר להם הקב"ה קח את העץ ואתו תמתיק את המים, אלו 

 ה"עץ חיים 
 ניהם, גם לעוזרים וגם למסייעים. היא למחזיקים בה" ואז טוב יהיה לש

 
 מדוע מביאים פירות האדמה בט"ו בשבט?

בדרך כלל הפרשה הזאת נקראת בחודש שבט שהוא חודש של עצים, וכתוב 
"כי האדם עץ השדה". בחודש שבט אין החכמה רק לאכול פירות. היה פעם 
רב אחד שהקשה קושיה חזקה והניח אותה ב"צריך עיון". הוא שאל, הרי 

יל ט"ו בשבט מביאים פירות העץ וגם פירות האדמה, ולטענתו זה טעות בל
משום  -להביא פירות האדמה, שכן למה מביאים מפירות העץ בט"ו בשבט 

שהוא ראש השנה לאילנות, לערלה, למעשרות, לחישוב שנת מעשר וכדומה. 
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אבל אם תביא ירקות, הרי ה"ראש השנה" שלהם הוא בר"ח תשרי, 
עשרות נקבעים מאז. ועתה שמביאים גם ירקות יגיע אדם והחישובים של מ

לטעות ויאמר שאם מביאים עכשו גם ירקות הוא יעשה מעשה ויעשר כמו 
בפירות האילן לפי ט"ו בשבט. ועל זה תמה אותו רב שמביאים ירקות וכי 
יש להביא אך ורק פירות העץ?! ונשאר ב"צריך עיון". ומכל מקום, הוא לא 

אילנות אינו אלא סתם ראש השנה, אלא יש בחודש זה יודע שראש השנה ל
להתחיל ללמוד הלכות ברכות, ואם יביאו רק פירות העץ אדם לא ידע את 
הלכות קדימה בברכות ואיזה ברכה קודמת לאיזו, על כן מביאים פירות 
משבעת המינים, ופירות משאר אילנות, וגם פירות האדמה, וכך ילמד וידע 

ם ולברך, וכך ידע את הלכות ברכות היטב ואת על איזה פרי יש להקדי
 ההלכה לאשורה. 

 
 ברכה על דבש הזב מהתמרים

האי דובשא  ,מר בר רב אשי הגמרא אומרת )ברכות ל"ח ע"א(: "ואמר
ברכתו  -". כלומר, דבש תמרים דתמרי מברכין עלויה שהכל נהיה בדברו

ות "שהכל", ולא מדובר שדבש שהרתיחו אותו, אלא זב מהתמרים כמ
", ומבאר רש"י: זיעה בעלמא הוא - מאי טעמא" שהם. וממשיכה הגמרא:

". הנה אמנם הוא ואינו פרי לברך עליו בורא פרי העץ -בעלמא הוא  "זיעה
פרי, אבל לא לעניין ברכתו לברך עליו "בורא פרי העץ" אלא לעניינים 
אחרים, אבל לקחת את הדבש של התמר ולברך עליו "בורא פרי העץ" אין 

 ה נכון כיון שהוא אינו עץ.ז
  

 דעת הרמב"ם על ברכת הסוכר
הקנים המתוקים והנה, הרמב"ם )הלכות ברכות פ"ח ה"ה( כותב: "

שסוחטין אותן ומבשלין מימיהן עד שיקפא )שקוראים להם קני סוכר( 
)לוקחים אותם, סוחטים אותם עד שיוצא מהם מיץ מתוק,  וידמה למלח

כל הגאונים  -עד שדומים למלח(  ומקפיאים אותם ומרתיחים אותם
". אומרים שמברכין עליו בורא פרי האדמה ומקצתם אמרו בורא פרי העץ

ואומר בעל ההלכות גדולות שצריכים לברך על הסוכר "בורא פרי העץ", 
ויש אומרים לברך עליו "בורא פרי האדמה". בזמנו היו עושים סוכר גם 

מברך בורא פרי  - ותם קניםשהמוצץ א ,וכן אמרומסלק ולא מקני סוכר. "
)זו אולי הפעם היחידה ברמב"ם שכותב "ואני אומר" ואני אומר . האדמה

שאין זה פרי ואין מברכין עליו כי תמיד הוא מלקט מה שאומרים בחז"ל( 
דבש אלו הקנים שנשתנה על ידי אור גדול מדבש  היהשלא י ,אלא שהכל

 ". הכלשלא נשתנה על ידי האור ומברכין עליו ש ,תמרים
 

והמקור לכך הוא מה שהבאנו עתה בגמרא שאמר מר בר רב אשי שמברכים 
על דבש תמרים "שהכל" והדבש תמרים זב לבד, וכאן הרי לוקחים את 
הקני סוכר הללו וסוחטים אותם ומקפיאים אותם ומבשלים אותם עד 
שנעשה סוכר, על כן אומר שברכתו בודאי "שהכל". על כל פנים זו מחלוקת 

גאונים לבין הרמב"ם אם מברכים "בורא פרי האדמה" או "שהכל". בין ה
ובימינו כל אחד יודע שעל סוכר מברכים "שהכל" אבל יש לדעת שזו 
מחלוקת גדולה ויש מי שאומר שברכתו "בורא פרי העץ", ויש אומרים 

 "האדמה" עד שהרמב"ם קבע שברכתו "שהכל". 
 

 דעת הבית יוסף על ברכת הסוכר
ואל על דעת הרמב"ם בעניין ברכת הסוכר, מה הרמב"ם והנה, הטור ש

משוה את דבש התמרים לקנה סוכר, הרי דבש תמרים אדם נוטע עץ דקל 
במטרה לאכול תמרים ולא במטרה לעשות ממנו דבש. ואם יישארו כמה 
תמרים מקולקלים או שאינם משובחים להוציאם לשוק, או אם הוא נמלך 

אבל עיקר הנטיעה בשביל התמר. ואילו אז עושה מהם דבש.  -ורוצה דבש 
קנה סוכר, כל עיקר נטיעתו )במצרים או בשאר מקומות( היא לשם סוכר 
ולא לשום דבר אחר. וכיון שנוטעים אותם רק לשם סוכר, אז פשיטא שיש 
לברך עליהם "בורא פרי העץ" שכן זו עיקר מטרתם, ומדוע אומר הרמב"ם 

אדרבה, הרי הם הם הפרי  שהמים של קני הסוכר אינם המים שלהם,
שלהם! אומר הבית יוסף על הטור שאמנם נכון הוא שהקושיה של הטור 
היא קושיה טובה וחזקה, אבל סוף סוף לא רואים את הסוכר ולא את 
הקנה מתוך אותם מים, וכי איזה פרי רואים שם, הרי כל צורתו השתנתה 

כיון שסוף סוף לגמרי. על זה אומר מרן בבית יוסף על הטור, שנראה לו ש
הרמב"ם פסק לברך על זה "שהכל" אז יש כאן ספק ברכות, ויש לברך עליו 
"שהכל" מכח הספק ולסמוך על הרמב"ם, ובזה יוצאים ידי חובה )בדיעבד( 
אליבא דכולי עלמא. אמנם, הבית יוסף בפירושו על הרמב"ם "כסף משנה" 

 המתוקים וכו'.  כותב דבר אחר, וז"ל: "הקנים
 

שרבינו חולק על הגאונים בשתיהן וה"ק ואני אומר שאין זה פרי נראה לי 
וכיון שכן המוצץ קנים האלו אינו מברך אלא שהכל ואפילו אם היינו 
מודים שהוא פרי והמוצץ אותם הקנים מברך בורא פרי העץ לפחות 
בסוקאר היוצא מהן לא יברך אלא שהכל לפי שלא יהיה דבש אלו הקנים 

ן ר"כ ואפשר להשיב על דבריו שאינו דומה לדבש וכו', והטור כתב בסימ
הילכך כשנשתנו  שהתמרים הם פרי ונטעי להו אדעתא לאוכלםתמרים 

נשתנית ברכתן מידי דהוה אכל הפירות שמברכין על משקין היוצאים מהן 
ועיקר לאכילה  ייםאבל אלו הקנים שאינן ראו ,שהכל חוץ מהיין והשמן

עד כאן לשונו.  ין ומברך עליו ב"פ העץנטיעתן על דעת הדבש ודאי זה פרי
שאילו היו קנים הללו נמצאים בארצות של הטור לא היה טוען  ,ואני אומר

למצוץ אותם והרי מוכרים מהם לאלפים ולרבבות  -שבמקום שנמצאים  ,כן
 ". המים היוצאים מהם כשאר מי פירות

 
ים ורבבות אם כן אין את הטענה של הבית יוסף. ויש להבין, וכי בשביל אלפ

שקונים, והרי בימינו כמה יש שקונים קני סוכר למצוץ אותם, אולי אחד או 
שנים בשנה בסך הכל וגם רק בעונתו, והכל הולך לסחיטה לעשות מהם 
סוכר. ואומר הרב כרם חמד שאין שום סתירה בין הטור לבין מה שכתוב 

אבל  ברמב"ם, והתשובה פשוטה, אמנם בארצות שלו היו קונים ומוצצים,
רובא דרובא דעלמא נוטעים אותם לסחיטתם ולהוצאת מימי הסוכר אחרי 
בישול, ועל כן אומר הרמב"ם ש"אין זה פרי" וכוונתו שלא רואים את הפרי 

 בכלל. ]למדנו, אם כן, הלכה חדשה ונשוב אליה בהמשך[. 
 

 ברכה על שוקולד, על קפה ועל תה
לפי הקושיה של  -ד שמא אתם חושבים שבזה נפתרה הבעיה? הנה שוקול

הטור, הרי זורעים את עץ הקקאו בשביל השוקולד בלבד, אם כן יש לברך 
עליו "בורא פרי העץ". כמו כן על הקפה יברכו לכאורה "בורא פרי העץ" ]או 
נעשה לך "טובה" ותברך על זה "בורא פרי האדמה" כמו שאומר הרמב"ם[, 

ות ממנו את ההאבקה שכן כל מה שזורעים את פולי הקפה הוא בשביל לעש
למשקה הקפה! ואנחנו מברכים "שהכל" על הקפה ועל השוקולד! ואותה 
קושיה תהיה גם על התה, שכן כל מה שזורעים את עצי התה הוא כדי 

לברך   על התה "בורא פרי העץ". הנה נדון  -לכאורה  -לעשות ממנו תה ויש 
סף". ה"פרי זה מובא באחרונים ובעיקר מובא ב"פחד יצחק" וב"ברכי יו

חדש" טוען שאמנם יתכן הדבר שעל השוקולד יצטרכו לברך "בורא פרי 
העץ", שזה עיקר גידולו. אבל כאן הביא את המחלוקות בדבר הזה על 
"קהוו"א" ועל "תה", ויש אומרים שמברכים עליו בורא פרי העץ. הנה 
מדינא יש לברך עליו "בורא פרי האדמה" אלא ש"נהגו" לברך עליו 

. אחר כך מביא את ה"לקט" שלדעתו אין לברך עליו "בורא פרי "שהכל"
האדמה", ומקשה והרי הוא מין אילן, ולאחר מכן מביא על ה"שוקולט"י" 
שנהגו לברך עליו "שהכל". ואומר הרב חיד"א שעל משקה הקפה ועל התה 
ועל השוקולד אמנם נחלקו הראשונים והאחרונים אלא ש"פשט" המנהג 

  לברך עליו "שהכל".
 

 ברכה על אבקת קפה או על פולי קקאו
אחר כך מאריך )ב"פחד יצחק" שם( ומביא נדון אם אוכל את גרגירי הקפה 
קלויים אם ברכתם "האדמה" או "שהכל", ואומר שאם זה בשלמותו טחון 
זה שונה מאשר מבושל במים, ועל זה אומר שגם מי שאוכל גרעין קקאו 

ברך עליו "שהכל". שמא תשאל מקולף יש להסתפק על ברכתו, ומסקנו ל
מה אכפת לנו מכל הדעות הללו, הרי בשורה אחרונה מברכים על כל זה 
"שהכל" ודי! מדוע צריכים להאריך ולהביא את כל הדעות השונות? ראשית 
אין לשאול שאלה כזאת, שכן חובה לדעת כל הלכה משורשה ומעיקרה ואת 

רו לו בשביל מה לך הדעות השונות בכל דבר ודבר, ומי שטוען כך יאמ
לאכול כל כך הרבה אוכל, תשתה כדור אחד הכולל את כל הויטמינים 
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הנצרכים ודי! אלא שאתה אוכל כדי להנות מכל הטעמים וללעוס אותם, כך 
גם בלימוד התורה יש לרצות לטעום מכל ה"טעמים" ולדעת את כל 

 השיטות ולהנות מהם. 
 

 אף אתה הקהה את שיניו
, ששואל הבן הרשע "מה העבודה הזאת לכם". גם בליל פסח מצאנו

ולכאורה היה עלינו להשיב לו "זו יציאת מצרים וככה צריכים לנהוג! 
וגמרנו. אבל לא כן קבעו לנו, אלא נצטוינו "הקהה את שיניו", תעקור לו 
את השיניים ותאמר לו בשביל מה לך לאכול בשר ודברים טובים, קבל 

יים! כך הטרחה והמצוות של פסח הם אינפוזיה ודי! בשביל מה לך שינ
 מזכירים את יציאת מצרים. 

 
 נפקא מינה אם ברכת סוכר "שהכל" מהדין או מספק

מרן בעל ה"בן איש חי" אומר, שיש נפקא מינה גדולה אם יש לפסוק 
שצריכים לברך "שהכל" כמו דעת הרמב"ם משום שזו ברכתו מן הדין, או 

ה היא "שהכל" מכח הספק של שנפסוק כדעת הבית יוסף שאומר שהברכ
מחלוקות הפוסקים בדבר זה. והנפקא מינה היא כך: אם אתה אומר 
שהברכה על הסוכר היא "שהכל" מכח הספק, אז אם יש לפניך סוכרית 
טופי וגם תפוח עץ וגם תפוח אדמה, וברכת על התפוח "בורא פרי העץ" 

ל הסוכר ע -כברכתו, וכן על תפוח האדמה "בורא פרי האדמה" כברכתו 
א תוכל לברך שום דבר, שכן אם ברכתו "בורא פרי העץ" הנה ברכת כבר ל

על התפוח ופטרת אותו, ואם ברכתו "בורא פרי האדמה" כבר ברכת על 
תפוח האדמה "בורא פרי האדמה" ופטרת אותו! וכן בשוקולד, אם יש 
לפניו עץ ואדמה ושוקולד, לא יוכל לברך על השוקולד אחרי שברך "העץ" 

 ו"האדמה"! 
 

 א מינה מדברי ה"בן איש חי" על שבתנפק
והנפקא מינה שתהיה מתוך דברי הבן איש חי היא, שבימות החול אמנם כך 
יהיה שאם יש לפניו עץ ואדמה ושוקולד או סוכר, פטר בברכת "העץ" 
ו"האדמה" את הסוכר ואת השוקולד, אבל השאלה תהיה מה יעשה בשבת, 

ים מאה ברכות, אם כן שכן יש מצוה להרבות בברכות בשבת כדי להשל
שמא יצטרך ליטול את הסוכריה או את השוקולד ראשונה ולברך עליהם 
"שהכל" כדי שלא ייפטרו אחרי ברכת "העץ" ו"האדמה". אבל לדעת 
הרמב"ם שברכתו "שהכל" מהדין, יוכל לברך "העץ" ו"האדמה" כדרכו 

 ובסוף יברך "שהכל" שכן זו ברכו מהדין ולא מהדין. 
 

 ר המיוצר מסלקברכה על סוכ
בתקופתו של בעל ה"משנה ברורה" לא היו קני סוכר אל היו מייצרים סוכר 
מסלק, ועל זה אומר שלדעתו פשיטא שברכתו "האדמה" מעיקר הדין, שכן 
כל מה שנטעו אותו אינו אלא לסוכר. ובשלמא בקני סוכר יש מקום 

וי להסתפק שכן סוף סוף מוצצים את הקנה בעצמו, אבל בסלק אינו רא
למציצת הסוכר שבו, ולכן ברכתו אדמה אלא שלא נהגו והמנהג הוא לברך 
עליו "שהכל". והנה יתאר אדם לעצמו אדם שהולך לקנות סוכר בחנות, 
והוא שואל איפה ייצרו את הסוכר, גם אם כתוב קרית גת או יבנה וכדו' לא 

, יוכל לבדוק את מקור הסוכר, שכן מביאים את הסוכר הגולמי מחוץ לארץ
ואם ישאל אם מיוצר מסלק או מקני סוכר יתרגז עליו המוכר ויאמר לו מה 
אכפת לך איפה יצרו אותו, העיקר הנה לך סוכר קח ולך. ואם יתעקש 
הקונה לדעת אם ויסביר את חקירתו כדי לדעת בסופו של דבר את ברכתו, 
מאיפה יודע המוכר מסכן את המקור של הסוכר. על כל פנים יוכל לומר לו 

 ממה נפשך ברכתו "שהכל נהיה בדברו" וכי אין בדבר הזה נפקא מינה. ש
 

 ליבון סוכר או הקשיית מלפפונים עם חלב )!(
בתקופת האחרונים היו מלבינים את הסוכר עם חלב ומייצביו. ונשאלה אז 
השאלה כיצד יש לנהוג עם הסוכר הזה, שכן לפעמים אדם אכל מאכלי בשר 

ם אותו הסוכר ודנו אם ה"חלב" שבו בטל או או רוצה לאכול מאכלי בשר ע
לא. ודנו בדבר הזה באריכות. ומיהו, כל זה היה בזמנם, כי בזמננו הכל 
נעשה בתהליך כימי, והחומרים הכימיים "צובעים" את הסוכר לפי ביקוש 

 \ועניין. 

לפני מספר שנים, היו מייצרים מלפפון כבוש, והיה על זה הכשרים רבים 
הרב אביעד יזכר לטוב שכינו אותו "הרב על הוספה", וראו  ומצויינים. והיה

אותו שהוא בודק הרבה בדיקות. שאלו אותו בעלי המפעל מה לך ולבדוק 
כל כך הרבה, והרי בסך הכל מדובר במלפפונים. אמר להם שהוא חייב 
לבדוק הכל מתחילה ועד סוף. והנה בבדיקתו הוא רואה לתדהמתו 

ה. הוא שאל אותם לשם מה מכניסים חלב?! שמכניסים חלב לחומרי הכביש
אמרו לו שזה בכדי שהמלפפונים יהיו קשים. ומזה הפך עולמות. אז תדעו 
לכם אתם, מי יעלה על דעתו דבר כזה! או שהיום יש מייבאים זיתים 
שחורים מחוץ לארץ, ועל פי רוב תהליך הייצור שם הוא מיין נסך. ולמה לך 

מכל הבחינות לקנות זיתים מהארץ,  לקנות זיתים עם יין נסך, מוטב
ויהודים יתעסקו ויעבדו במפעלים אלה, ויביאו להם פרנסה מזה, ומה לך 

 לקנות את הדברים האלה מחוץ לארץ!
 

 ברכה על פירות או ירקות מרוסקים
אמר הגמרא )שם( מביאה עוד דין בעניין "טרימא" )להלן יבואר(. וז"ל: "

לא הוה אדעתיה דרבא מאי קאמר  ?טרימא מהו :ליה ההוא מרבנן לרבא
דשומשמי קא אמרת או דקורטמי  ,אמר ליה ,יתיב רבינא קמיה דרבא. ליה

אמר . אדהכי והכי אסקיה רבא לדעתיה ?קא אמרת או דפורצני קא אמרת
 יהא ,ואדכרתן מלתא הא דאמר רב אסי ,חשילתא ודאי קא אמרת ,ליה

)אם  עשות מהן שכרמותר לעשות מהן טרימא ואסור ל -תמרי של תרומה 
כהן מקבל תמרים מותר לעשות מהם טרימא אבל אסור לעשות מהם שכר 

 - תמרי ועבדינהו טרימא ,והלכתאשכן זה מקלקל אותם וזה קודש(. 
 ".במלתייהו קיימי כדמעיקרא ,מאי טעמא. מברכין עלוייהו בורא פרי העץ

 
דבר מה מברכין עליו, ושם טרימא כל  -מהו  ומבאר רש"י: "טרימא 

". לא כמו בבלנדר אלא כתוש קצת. זאת אומרת, הכתוש קצת ואינו מרוסק
לדעת רש"י  -שאם היה מרוסק או כתוש הרבה, או מרוסק במכשיר חשמלי 

ברכתו "שהכל". הרמב"ם )שם( מתייחס להלכה זו, ויש לדייק בדבריו. וכך 
 שמעכן ביד והוציא גרעינין שלהן ועשאן כמו עיסה מברך אומר: "תמרים

". והנה, בשולחן עליהן תחלה בורא פרי העץ ולבסוף ברכה אחת מעין שלש
תמרים ערוך )סימן ר"ב ס"ז( נפסקה הלכה כלשון הרמב"ם, וז"ל: "

שמיעכן ביד ועשה מהם עיסה והוציא מהם גרעיניהם, אפילו הכי לא 
" נשתנית ברכתן ומברך עליהם בורא פרי העץ ולבסוף ברכה מעין שלש

תרומת הדשן ומרש"י[. והנה יש מחלוקת באחרונים ]ומקור ההלכה מ
בפירוש דברי הרמב"ם שאמר "שמיעכן ביד ועשה מהם עיסה", האם כוונתו 
שמיעכן עד שעשה מהם ריסוק מוחלט עד שלא מזהים שום תמר באותה 
עיסה, או שמא הרמב"ם התכוון שהוא ריסק אותם ביד אבל נשארו 

 חתיכות תמרים באותה עיסה. 
 

ינה תהיה על ברכה ה"פירה" שעשוי מתפוחי אדמה מרוסקים, והנפקא מ
שאם יש בו חתיכות שלמות, מברך "האדמה" ופוטר הכל, וכן בתמרים, אם 
נשארו בעיסה המרוסקת כמה חתיכות תמרים שלמות, מברך "בורא פרי 

יש להסתפק לפי  -העץ" ופוטר את הכל. אבל אם העיסה מרוסקת כולה 
ב"ם יסבור שברכתו "העץ" או "שהכל", וכן מחלוקת האחרונים אם הרמ

בפירה אם ברכתו "האדמה" או "שהכל". והנפקא מינה בזה, שהרי 
הרמב"ם פסק שעל סוכר מברכים "שהכל" שכן לא רואים את הפרי ואין 
זה אלא מים בעלמא, שמא יאמר בתמר שאם רואים את הפרי נשארת 

רש"י ותרומת ברכתו העיקרית "בורא פרי העץ". והרמ"א פסק כדעת 
הדשן, אבל האחרונים פסקו כולם מדין ספק ברכות להקל שברכתו 

ולפי זה ה"ה בלטווערן הנקרא פווידל"א  -הגה לכתחילה "שהכל", וז"ל: "
מברכין עליהם: בפה"ע; ויש אומרים לברך עליהם שהכל )ת"ה סי' תל"ט 
וב"י בשם הטור(, וטוב לחוש לכתחלה לברך שהכל אבל אם בירך בפה"ע 

 ". יצא, כי כן נראה עיקר
 

 ברכה על אבוקדו מרוסק
בשולחן ערוך של רבנו זלמן וכן במשנה ברורה דנים על פרי, לא תמר ולא 

 -תפוח העץ שדרכם לאכול אותם שלמים או מרוסקים, ולדוגמא אבוקדו 
שכל מה שנזרע היה לשם מריחה על לחם או לרסק אותו ולעשות ממנו 
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 -כאשר הוא מרוסק  -לה האם לברך עליו סלט, וזה רוב שימושו, והשא
כברכתו העיקרית "בורא פרי העץ" או שמא גם בזה אומרים שאיבד את 
ברכתו כי אין בו חתיכות פרי ניכרות וברכתו "שהכל נהיה בדברו"? לדעת 
המשנה ברורה יש לברך "בורא פרי העץ" שזה עיקר הפרי, וזה על פי דעת 

לי לשם מה נזרע, אלא אם לא ניכר האחרונים שאם הוא מרוסק לא אכפת 
בו תחיכות מהפרי איבד ברכתו. ויש מי שאומר, שבכל פרי שיש עליו ספק, 

 יש לברך עליו "שהכל נהיה בדברו". 
 

אבל באבוקדו יש לזכור, שאם אדם רוצה לאכול אבוקדו מרוסק, אם הוא 
מרוח בלחם או מעורב בסלט, הוא בטל וטפל ומברך על העיקר. השאלה אם 

וא אוכל אותו כמות שהוא מרוסק, בזה נחלקו הפוסקים, שיש מי שאומר ה
שברכתו "האדמה" ויש מי שאומר שברכתו "שהכל", על כן הטוב ביותר 
הוא לבקש מהאשה שלא לרסק אותו לגמרי, אלא תניח חתיכה אחת לא 
מרוסקת "זכר לחורבן" ואז יהיה ניכר צורת הפרי, ויוכל לברך "בורא פרי 

ר את השאר אליבא דכולי עלמא. כמו כן, יוכל לקחת חתיכת העץ" ויפטו
ויכוון לפטור גם את האבוקדו  פרי שברכתו בודאי "בורא פרי העץ"

המרוסק בכדי שיצא מכל הספקות כולן. ואמנם נכון הוא, שאם בירך 
"שהכל" יצא ידי חובה, אבל הרי כל זה כשההלכה לא ידועה מחמת 

אם ההלכה ידועה, יוכל לנתב את הדרך מחלוקת כמו בסוכר וכדומה, אבל 
 כדי שיוכל לברך את ברכתו הראויה, וכנ"ל. 

 
 ברכה על אורז מבושל שלם בקליפתו

הנה, אם אדם לוקח אורז מלא עם הקליפות שלו ומבשל אותו, הנה הוא 
נכנס למחלוקת גדולה וספק אם יוכל לאכול את האורז הזה. יש מי שאומר 

ומר שברכתו "האדמה" ויש מי שאומר שברכתו "מזונות" ויש מי שא
שברכתו "שהכל". ולא עוד, אלא שיש להסתפק מה זה בכלל ה"אורז" 
המובא בגמרא. ואמת ונכון הדבר, שהגאון מוילנא אמר שהוא יודע מה זה 
אורז, וכן מרן חיד"א כתב שהוא יודע מה זה אורז, אבל עדיין יש להסתפק 

שכן כתוב בהלכה שאורז מצד שהוא שלם לגמרי, והבעיה בכך היא, 
מברכים עליו בתחיה מזונות ולבסוף בורא נפשות. ואמרו בדרך רמז 

פשות. וכתוב בשולחן ערוך: נ' זונותמ' ורזא'ש"אמ"ן" ראשי תבות: 
 מברך עליו בורא פרי האדמה ואחר כך בורא נפשות.  -"הכוסס אורז 

 
עליו  עד שנתמעך[ או שטחנו ועשה ממנו פת, מברך -ואם בישלו ]הגה 

מזונות ואחר כך בורא נפשות רבות". הסוגריים האלה "עד שנתמעך" זה 
לא סתם הכניסו את זה, אלא זה מחלוקת בין הרא"ש לבין רבנו יונה. הבית 
יוסף הביא את המחלוקות, ומשמע שהרמב"ם דעתו גם כן שסובר כמו רבנו 

לא יונה. לדעת הרא"ש, אם אתה לוקח אורז ומבשל אותו אחד אחד, כך ש
יהיה דייסא או בצק, יש לברך עליו בורא פרי האדמה. ואם הוא מבושל כמו 
דייסא, ברכתו בורא מיני מזונות. ולדעת רבנו יונה, זה אורז ולא חיטה, 
ואוהבים לאכול אותו אחד אחד, מה שאין כן חיטה לא אוהבים לאכול 
 אותה אחת אחת אלא אוהבים לאכול את זה כמו דייסה וכמו שטוחנים את

 החיטה עד שנעשית כמו קמח. 
 

לכן אומר רבנו יונה שאם בישל את האורז אחד אחד, גם כן ברכתו בורא 
בין אחד בין אחד  -מיני מזונות. וכך פוסק השולחן ערוך שברכת האורז 

ובין נדבק, ברכתו מזונות. ולדעת הרא"ש והרמ"א לא, אלא אם בישל אותו 
ברכתו מזונות. והנה,  -ו בצק אחד אחד ברכתו אדמה, ואם בישל אותו כמ

האחרונים, הגאון וה"בן איש חי" אומרים, שכבר פשט המנהג לברך "בורא 
מיני מזונות" על האורז בכל מקרה, ובזה פטר הגאון חלק ניכר מהאשכנזים 
שיוכלו לאכול אורז רגיל. ולאלה החולקים על דעת הגאון לא יאכלו אורז! 

מרדכי" אם על אורז מבושל כמו  ויש מחלוקת בין החיד"א לבין "מאמר
ברכתו מזונות או "אדמה" ואומר החיד"א שהוא  -שעושים אותו אחד אחד 

פלפל עם כל הרבנים וכולם מברכים עליו "מזונות" בין חכמי אשכנז ובין 
 חכמי ספרד, והוא הסתובב בכל העולם כולו. 

 
מיני  ה"ביאור הלכה" כותב, שלדעתו אפילו בשלמים יש לברך עליו "בורא

מזונות", ועל כן נראה לו "דהמברך עליהם בורא מיני מזונות לא הפסיד, 

יצא ידי חובה".  -ובפרט שבדיעבד אם אדם מברך על כל מידי דזיין מזונות 
הנה אחרי שפלפל בדבר הזה הסיק שברכתו "מזונות" מתוך שאין בררה. 
 והנפקא מינה אם אדם היה לו אורז על השולחן, ולקח פרי שברכתו

"אדמה" וברך עליו, כבר יש לו בעיה לאכול את האורז הזה, שכן כבר יצא 
ידי חובה. בשלמא אם ברכתו "מזונות" מעיקר הדין, פטר את האדמה ולא 
את האורז שבכרכתו מזונות. על כל פנים להלכה, נוהגים לברך על האורז 

 מזונות.  -בין מלא ובין לא מלא, בין דייסא ובין אחד אחד 
 

 פריכיות אורז ]מאורז חום מלא[ ברכה על
בימינו, תעשיית המזון "מסבכים" אותנו בפרט מבחינת הברכה שיש לקבוע 
על המזון המתועש. וטוב יעשו אם קודם הייצור יפנו לרבנים לשאול אותם 
ולברר אצלם על הברכה הראויה לברך על אותו מזון, אבל לצערנו ההפך 

"שהרבנים ישברו את הראש".  נעשה, והייצור נעשה בכל מקרה ואחר כך
לדוגמא, יש היום פריכיות אורז, ויש שמוסיפים בתוך זה שומשום או 
תירס, וכתוב על האריזות )אם מתכוונים לשם שמים ולא סתם כותבים( 
שעשוי מ"אורז חום מלא". ולמעשה הם לא כותבים את זה רק בכדי 

ם לסבך אותנו שאנשים ידעו ממה זה עשוי ויקנו את המוצר, אלא הם רוצי
בהלכה. הנה, הפת אורז שקוראים לה "פת אורז", להלכה יש מי שאומר 
שמברכים עליה בורא מיני מזונות, ויש מי שאומר שעל הפריכיות האלה יש 
לברך "בורא פרי האדמה" ויש מי שאומר שעל פת אורז יש לברך "שהכל 

ל ברכות, נהיה בדברו", שלש דעות באחרונים. ובכדי שלא יטעו, יש ספר ש
 וכתב את השם של הפריכיות בלועזית שידעו ולא ידעו. 

 
מי שאומר שברכתו "בורא פרי האדמה", הוא אומר כך: על אורז מבושל 
כתוב "אם בישלו", וזה לא מבושל אלא זה מפוצץ! "מרגיזים" אותו את 
האורז הזה, מחממים אותו, ומכניסים בו אש חזקה ואז נדבקים החתיכות 

ת בשניה, אבל זה לא מבושל וזה לא דרך בישולו, לכן ברכתו של האורז אח
"האדמה". יש מי שטוען שלא אכפת לנו אם זה מבושל אם מים או בלי 

ולכן בכל מקרה יש לברך "בורא  -מים, העיקר שזה מכשיר אותו לאכילה 
מיני מזונות". ויש מי שאומר, שאם נאמר שתפוחי אדמה מרוסקים לגמרי 

ל" שכן לא רואים את צורתו, גם פריכית אורז לא מברכים עליו "שהכ
רואים צורת אורז כלל אלא בועות בועות, ולכן מברך עליו "שהכל". אבל 
בלאו הכי הטוב ביותר לברך עליו "שהכל" בכדי לצאת ידי כל הספקות 
כולן, ואם בירך "אדמה" יצא ידי חובה, ואם בירך "מזונות" יצא ידי חובה. 

ם בירך אדמה יצא ידי חובה, שכך דעת הרמב"ם, למה? שכן גם בפירה א
 ה"ה גם כאן. 

 
בשבוע הבא )זה יהיה עוד לפני ט"ו בשבט( נדבר על ברכת חיטה מבושלת, 
שכן זה הכי מסובך, שכן יש מי שאומר שברכתה "אדמה", ויש מי שאומר 
שברכתה "מזונות", ויש מי שאומר שברכתה "המוציא לחם מן הארץ". יש 

ם, ויש חיטה נפוחה כמו שלוה, וצריך לשאול איך עשו אותה, בה הרבה דיני
 וכן נדבר בדיני קדימה בברכות. 

 
 ראיית השבת בחוש -"ראו" 

השבוע נקרא בפרשה המן, שאמר להם משה רבנו לעם ישראל שלא ללקט 
את המן ביום שבת אלא ביום שישי ילקטו ליומיים, וכך כתוב )שמות ט"ז, 

ן לָכֶם בַיוֹם הַשִשִ נָ ה' רְאוּ כִי כ"ט(: " ן הוּא נֹתֵּ י לֶחֶם תַן לָכֶם הַשַבָת עַל כֵּ
א אִיש מִמְקֹמוֹ בַיוֹם הַשְבִיעִי ". ויש להבין, יוֹמָיִם שְבוּ אִיש תַחְתָיו אַל יֵּצֵּ

מהו שכתוב "ראו", מהי אותה ראייה? הנה בזמן אבותינו, בזמן יציאת 
ם ראו בחוש שה' שולט בשמים ובארץ, כמו מצרים, כל דבר ראו בחוש. ה

שכתוב "למען תדע כי אני ה' בקרב הארץ". ושה' ברא את השמים ואת 
ראו גם כן בחוש. הכל ראו בחוש. והנה באים בשבת,  -הארץ ואת הים 

 ויוצאים בשבת לחפש את המן ולא מצאו. 
 

אמר להם משה רבנו וכי אתם לא רואים את המציאות של השבת בפועל?! 
הרי כל השבוע כולו אתם מקבלים מנה אחת וכאן ביום שישי אתם 

 -מקבלים שתי מנות! כל השבוע כולו משאירים למחר, ומי שמשאיר 
"וירום תולעים ויבאש" ועתה ביום שישי השאירו ולא הבאיש ולא 
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התקלקל לכם, וכי אתם לא רואים את השבת בצורה מוחשית?! וכי אתם 
בגמרא מובאת מחלוקת, שאדם שהולך לא מרגישים את השבת?! הנה 

במדבר וטועה ולא יודע מתי שבת, סופר ששה ימים או שבעה ימים. ואמר 
אחד הרבנים שהוא בכלל לא מבין איך אפשר להתבלבל, וכי לא מרגיש לבד 
את הארת השבת?! וכי לא מרגיש את נשמת השבת שבאה לו?! וכי לא 

?! אומר משה רבנו "ראו"!! מרגיש איך שהוא מסוגל לאכול פי שניים בשבת
אתם רואים בחוש את השבת, איך שיש לכם מנה כפולה מבלי שתתקלקל, 

 וכל הטעמים המיוחדים שיש בו, ואיך אתם עוד מזלזלים בכבוד שבת!!
 

אחרי זה כתוב, שעם ישראל באו ובקשו אוכל. וראה זה פלא! הרי ישראל 
נשאר להם זה יצאו ממצרים בלילה, מגרשים אותם ממצרים. כל מה ש

חתיכת מצה. הרי בשר לא לקחו אתם כי נצטוו לשרוף את כולו ראשו על 
כרעיו ועל קרבו, וגם שלא להותיר ממנו עד בוקר. כמו כן נשארה להם 
חתיכת מרור ומעט חרוסת. קשרו את מעט האוכל שנשאר להם ונשאו את 

ם זה על שכמם. יוצאים, ובאים למשה רבנו בתלונה שהם רעבים. אמר לה
 משה רבנו, יש לכם עדיין מעט מצות, תאכלו. 

 
אמרו לו הרי המצה כבר יבשה! רש"י מבאר שהם פתחו את הצרורות 
שלהם, וכשבאים לאכול את המצה הרגישו בה טעם מן! וזהו שכתוב "את 
המן אכלו ארבעים שנה עד בואם אל ארץ נושבת", ושואל רש"י זה לא 

בא להם מן. אלא שמהמצות ארבעים שנה שכן רק בט"ו לחודש אייר 
שלקחו אתם נשאר להם למשך שלושים יום! ואכלו מאותן מצות ונשאר 
להם עד שירד להם מן. אם כן מה אתם צועקים? הרי היה לכם וראיתם נס 
ופלא באותן מצות! למרות הכל הביא להם את המן. אחרי כן התחילו 

וק שכן היה להתלונן שאין להם מים. גם על מים לא היתה להם סיבה לצע
להם מעט מים שלקחו אתם והם שתו ושתו וגם בהם היתה ברכה עד 

 שנשאר להם לזמן רב. 
 

שרפו  -מייד לאחר מכן כתוב "ויבא עמלק וילחם עם ישראל ברפידים" 
ידיהם מן התורה. היה להם להתחזק באמונה ולא להתלונן על המים ועל 

שראל בזמן שאם חס האוכל, ובעקבות כך בא עמלק. עמלק הוא שוט לעם י
וחלילה רפו ידיהם מן התורה. אם לא מקיימים תורה ומצוות בא עמלק. 
והניגוד של עמלק זה תפילה ואמונה בקב"ה. בכל דור ודור יש עמלקים, יש 
כמו עמלקים כמו שהיו באותו הדור שהיו מכשפים ורואים בכוכבים 

. בשביל מה ומזלות, והיו צופים ורואים איך אפשר לבוא ולהלחם בישראל
בא? במדרש כתוב שבא לקחת כסף. אבל באמת הוא בא להלחם בישראל 

 ולקרר אותם מן המצוות. 
 

משה רבנו עמד והתפלל. וכאשר הרים ידו וגבר ישראל. ועל זה שאלו 
במשנה )אבות( וכי ידיו של משה עושות מלחמה או שוברות מלחמה? אלא 

עבדים את לבם לאביהם לומר לך שכל זמן שהיו מסכלים כלפי מעלה ומש
שבשמים היו מתגברים! לא מסתכלים אנחנו אם יש לנו טילים או נשק נגד 
טילים, לא מסתכלים אם אמריקה תעזור או אחרים יעזרו, אלא אין אנו 
מסתכלים אלא כלפי בורא עולם. וברגע שמסתכלים על בורא עולם זוכרים 

 את התקופה בה שהינו ב"חדר אטום" 
לינו ואנחנו פחדו על עצמנו, וכמה טילים זרקו עלינו אבל וכל העולם פחד ע

הקב"ה מצילנו מידם! הטילים באו על אחרים, אבל עלינו תרחם! למה? כי 
ישבנו בחדר אטום, קראנו תהלים, למדנו תורה, חזרנו בתשובה! גם עתה 
נקרא תהלים, נלמד תורה, נחזור בתשובה, וידינו ועינינו יהיו כלפי מעלה 

עולם, ואין אנחנו סומכים על אף אחד בעולם, שעליהם נאמר:  בפני בורא
"אשר פיהם דיבר שוא וימינם ימין שקר". כל זה להבהיל ולהפחיד את עם 
ישראל. אנחנו נאמר: "רבונו של עולם, וגבר ישראל! על כולם! על כל סוגי 

ה מלחמה -האוייבים אנחנו רוצים "וגבר ישראל". וכתוב: "כי יד על כס י
עמלק מדור דור" וכן "כי מחה אמחה את זכר עמלק מתחת השמים" לה' ב

ואז כתוב: "ויבן משה מזבח ויקרא לו ה' נסי", יהי רצון שהקב"ה יעשה 
עמנו נסים ונפלאות ויבנה לנו את בית המקדש, ואז נקריב קרבנות, ויהי 

 רצון שיהיה בעגלא ובזמן קריב ואמרו אמן. 
 

 שאלות המאזינים
רה"ג מרדכי נגרי שליט"א רבה של העיר מעלה השואל הראשון: ה

 אדומים לרגל הקמת הנקודה ולצפייה בשיעור לראשונה
 חישוב זמן השקיעה במעלה אדומים ועד עמק בית שאן

כבוד מרן הראשל"צ, כבוד הרב התחיל בחלק ההלכתי לדבר על נטיעות ועל 
של פרי העץ. ברוך ה' "קול צופיך" פתחו היום נטיעה חדשה ופרי חדש 

נקודה חדשה לצפייה בלוויין במעלה אדומים. ויש לי לכבוד מרן הראשון 
לציון שאלה יחודית לנו למעלה אדומים הנמצאת מזרחית לירושלים 
ושאלה זו שייכת גם לכפר אדומים, למצפה יריחו, לכל ישובי הבקעה 

מטר  033-ולעניות דעתי גם לעמק בית שאן. אנחנו היות ואנחנו נמצאים כ
דקות לפני  03-הרי ירושלים, השקיעה הנראית אצלנו היא כמתחת ל

ירושלים. אנחנו, ברוך ה', במעלה אדומים קבלנו על עצמנו את מנהגי 
דקות לפני השקיעה של ירושלים.  03ירושלים ואנחנו מדליקים נרות שבת 

אבל היות ועדיין ישנם נשים שעוסקים במלאכה ובאים ברכבם לבית 
באי וכו', אנחנו רוצים לדעת האם אצלנו במעלה הכנסת ומביאים כסף לג

אדומים ובשאר ההרים והמקומות מזרחית לירושלים לכיוון בקעת הירדן 
וים המלח, האם מהשקיעה הנראית שהשמש איננה נראית לנו, היא 
השקיעה שאסור לנו לעשות מלאכה, למרות שבשמים עדיין יש אור, 

בת כבוד מרן הראשון הולכים לפי השקיעה האמיתית. אבקש את תשו
 לציון. 

 
 מרן הראשל"צ זצוק"ל

קודם כל נברך אתכם בהצלחה שפתחתם את העוד מקום של תורה במעלה 
אדומים מקום שהוא למעלה, ויהי רצון שבזכות הלימוד תורה עם ישראל 
"וגבר ישראל". בנוגע לשאלה. השאלה הזאת על מעלה אדומים היא חדשה 

דומים שהיא קרוב לידכם. כשפעם רצו כי העיר חדשה. וגם במישור א
לקבוע מתי הזריחה בירושלים החליטו לשלוח רב שילך ויעמוד בהר 
הצופים ורב שיעמוד בהר הזיתים ורב שיעמוד בקצה הר הזיתים למטה, 
ואז יראו הרבנים האלה מתי הזריחה וזה שעמד עם מצפה לכיוון ים המלח 

ו רבנים והתחילו להגיד אולי ולפי זה קבעו מתי הזריחה בירושלים. ואז קמ
אחד עומד בהר הצופים גבוה, ואחד רואה באמצע, כל אחד רואה במקום 
אחר, אז לקחו את הדבר האמצעי. כאן בירושלים, אם אנחנו נלך בכל 
מקום ומקום לפי הראיה של המקום, תהיה בעיה, והדוגמא הפשוטה 

למה ללכת עד ביותר היא בין נחלת שבעה, כלומר רחוב יפו לרוממה. או 
 שמה? 

 
יש בבנייני האומה, ליד בנייני האומה יש מלון הילטון, ויש ברחוב הרצל 
למטה, מרחוב הרצל למטה עד מלון הילטון למעלה יש דקה וחצי הליכה. 
אבל ממלון הילטון למעלה בקומה העליונה השמש שם שוקעת יותר מאוחר 

י בין כאן לכאן, וברחוב הרצל יותר מוקדם. אז לקחו את השיעור האמצע
וכך קבעו את הזמן של הנץ החמה. אצלכם, אתם, צריכים להעמיד כמה 
צופים מ"קול צופיך" אחד יצפה לכיוון הרי מואב ואחד לכיוון ים המלח 
ואחד לכיוון הבקעה ואז תקבעו אתם מתי אצלכם השקיעה. אחרי שתקבעו 

קות לפני ד 03מתי השקיעה טוב מאוד שתמשיכו כמנהגי ירושלים ותקבעו 
השקיעה, זה חשוב מאוד. הרב הרי אומר, שאחדים אחרי הדלקת נרות עוד 

רגע או כמה דקות לפני  03עושים מלאכות. ואם תקבע להם חצי שעה או 
השקיעה, יעשו מלאכות לפני שבת, אז קבעו ועשו את הגבול לזה את 

 המשמרת למשמרתי. ויהי רצון ש"ועליך יזרח ה' וכבודו עליך יראה". 
 

 הרב יחזקאל קופלד, רב הישוב דולב -השואל השני 
 חיוב מזוזה בפתחים מיוחדים

שלום לרב. לגבי שתי שאלות בהלכות מזוזה. ברוך ה' זכינו להקמת שכונה 
חדשה בישוב, ולכן אני רוצה שתי שאלות במזוזה. שאלה ראשונה: פתח 

ע בלי משקוף, כלומר שהפתח מגיע מהרצפה ועד התקרה, האם צריך לקבו
בו מזוזה, כלומר מן הדין או מספק, האם הדין שונה כשיש דלת והאם גם 
לברך כשיש דלת? שאלה שניה: צורת הפתח שיש בה שתי מזוזות ומשקוף 
קדים, שפתוח לכל רוחב החדר, האם צריך מזוזה, והאם יש הבדל אם 
צורת הפתח נוצרה מתוך כוונה שיהיה פתח או בגלל קורות הבטון שנעשו 
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 בניה. לצורך ה
 

 מרן הראשל"צ זצוק"ל
כן. בישובים יש הרבה פתחים כאלה. וגם היום בבתים אדם שבונה בית 
ואדם משכלל אותו גם יש לאדם צורת הפתח בלי דלת. נחזור לשאלה 
הראשונה. פתח בלי משקוף, דהיינו, אם המזוזות של הדלת, המזוזות של 

לכיוון המזוזות,  הכניסה הולכות עד התקרה למעלה, ואין ירידה מהתקרה
זה נקרא מזוזות בלי משקוף, אז הדלת הזאת פטורה ממזוזה. אבל אם יש 
ירידה של משקוף מהתקרה לכיוון המזוזות, או אם שמו מדף של עץ לשים 
עליו פרחים או בקבוקים כמו שרגילים לעשות ליופי, המדף העץ הזה כמו 

זוזה. כניסה שרגילים לעשות אותו נהפך למשקוף ומחייב את המקום במ
לחדר עם מזוזה ועם משקוף, בלי דלת, יש מחלוקת אם המקום הזה חייב 
במזוזה או לא חייב במזוזה, אף על פי שי שבו ארבע אמות על ארבע אמות. 
כמו שפעם היתה מחלוקת על מטבחים, היום ברוך ה' המטבחים כולם 

שה גדולים ויש בהם ארבע אמות על ארבע אמות, פעם המטבח היה שרק א
יכולה לעמוד שם, זה הכל, לא היה יותר מקום, ואז הרב בעל קונטרס 
היחיאלי, רבי יצחק אלפייה, שכתב באריכות על דיני מ זוזה, אמר 
שהמטבחים שלנו אין להם חיוב במזוזה, אלא אם כן לפי דעת עיקרי הדת 

 שזה עיקר תשמישים. 
 

חייבים אבל אם יש בהם ארבע אמות על ארבע אמות אבל בלי דלת, 
במזוזה ובלי ברכה. אותו דין אם יש צורת הפתח, כמו שיש מקומות בסלון 
שיש בו צורת הפתח, גדול ומשקוף מלמעלה ומזוזות מן הצד אבל בלי דלת, 
אם זה דלת הזזה או דלת רגילה שעם צירים אז הנה מה טוב, זה הדלת, 

שאין אבל אם אין דלת במקומות האלה ויש רק צורת הפתח, שוב, מכיון 
דלת אז חייב במזוזה אבל בלי ברכה. ועל כן, הרי אדם בביתו, כמה שיהיה 
בלי דלתות, אבל דלת אחת יש לה בכניסה, וכשירצה לקבוע מזוזה, אז 
יברך שמה על הדלת בכניסה ששם הדלת ממש, ויש שמה גם מזוזות וגם 
צורת הפתח וגם משקוף וגם דלת, יברך על זה ויכוון לפטור את כל 

 ות שנמצאים בתוך הדירה שלו ששם אין משקוף ואין מזוזה. המקומ
 

פטור.  -בכל אופן, אני חוזר עוד הפעם בקיצור. חדר, כניסה בלי משקוף 
טוב שישים משקוף אפילו מעץ. חדר בלי מזוזה, פטור, אבל כיון שיש מי 

 שאומר שגם בלי דלת חייב, לכן חייבים לשים מזוזה בלי ברכה. 
 

שהוא חשוב מאוד, ורואים אנו ביציאת מצרים שאמרו ומזוזה זה חיוב 
להם לשים את הדם על שתי המזוזות, מזוזה זה מבטא ביטוי של אמונה 
בקב"ה, מזוזה מבטא האדם בכניסתו וביציאתו שהוא מאמין בקב"ה הן 
ביציאתי לרחוב והן בכניסתי מהרחוב לבית. ומזוזה זה שומר דלתות 

 ישראל, והשמירה היא טובה. 
 
הי רצון שנזכה אנחנו שכל הבתים של כל ארץ כולה תהיה שמרוה ונזכה וי

 לגאולה שלמה בעגלא ובזמן קריב ואמרו אמן. 
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